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QU'EST-CE QU'UN ARTICLE ? 
CO TO JEST RODZAJNIK ?

W języku francuskim rzeczowniki są poprzedzone rodzajnikami.
Niestety rodzajniki nie posiadają swoich odpowiedników w języku
polskim. Z tego względu są często pomijane w tłumaczeniach na

język polski.

Rodzajnik występuje przed rzeczownikiem i uzgadnia się z nim w
liczbie i rodzaju.

W języku francuskim wyróżniamy 3 typy rodzajników:

LES ARTICLES DÉFINIS (LE, LA, LES),  
LES ARTICLES INDÉFINIS (UN, UNE, DES) 
LES ARTICLES PARTITIFS (DU, DE LA, DES).

W tej lekcji zajmiemy się dwoma pierwszymi. W skrócie:

articles définis to rodzajniki określone, których używamy do
mówienia o osobach lub rzeczach, które są zindetyfikowane.
Zadaj sobie pytanie? Czy mój rozmówca, czytelnik wie o kim, o
czym mówię? 

articles indéfinis to rodzajniki nieokreślone, których używamy
mówiąc o osobach lub rzeczach, które przynajmniej w
momencie mówienia są niezindetyfikowane, nieokreślone. To
jakaś rzecz, jakaś osoba. 



masculin 

–age : un message, un coquillage (muszelka), un fromage

–al : un animal (zwierzę), un bocal (słoik), un hôpital

–i : un taxi, un ami (przyjaciel), un ennemi (wróg)

–ier : un calendrier, un panier (koszyk)

–é : un marché (targ), un bébé (małe dziecko)

–er : un rocher (skała), un déjeuner (obiad)

–et : un jouet (zabawka), un ticket (bilet)

–ail : un ail (czosnek), un travail

–eil : un œil (oko), un sommeil

–euil : un fauteuil (fotel), un écureuil (wiewiórka)

–isme : un mécanisme

–ment : un évènement (wydarzenie), un médicament, un appartement

–oi : un emploi (zatrudnienie), un roi (król)

–oir :  un soir (wieczór), un miroir (lustro)

–ou :  un hibou (sowa), un bisou (całus), un chou (kapusta)

–o : un piano, un scénario

–ot : un abricot (morela), un haricot (fasolka), un maillot (strój kąpielowy)

–eau : un cadeau (prezent), un couteau (nóż)

W języku francuskim rzeczowniki są rodzaju męskiego (un, le) lub rodzaju żeńskiego
(une, la). Chociaż tak naprawdę nie ma reguły i musimy nauczyć się ich na pamięć, to
końcówki słów mogą służyć za podpowiedź. Pomocna będzie klasyfikacja końcówek. 

MASCULIN FÉMININ

-age -al -ier -é -er -et -ail -eil -euil
-isme -ment -oi -oir -ou -o -ot -

eau -teur -u

-ade -aie -aille -ance -ée -ette -
esse -eille -ence -euse -ie -oie -

oire -oue -té -tion -ue -ude



–teur : un aspirateur (odkurzacz)
–u : un menu, un inconnu (nieznajomy)

féminin 

–ade : une ambassade, une salade

–aie :  une monnaie (waluta, moneta)

–aille : une bataille (bitwa), une taille (wzrost, rozmiar)

–ance : une ambulance,  une performance

–ette : une cigarette, une assiette (talerz)

–esse : une adresse, une princesse (księżniczka)

–eille : une abeille (pszczoła), une bouteille (butelka)

–ence : une absence,  une influence (wpływ)

–euse : une berceuse (kołyska), une liseuse (czytnik e-booków)

–ie :  une vie (życie), une pharmacie

–oie : une joie (radość), une soie (jedwab)

–oire : une armoire (szafa), une histoire, une poire (gruszka)
  
–oue : une joue (policzek), une roue (koło)

–té : une santé (zdrowie), une vérité (prawda)

–tion : une action, une proposition

–ue : une rue (ulica)

–ude : une altitude (wysokość), une inquiétude (niepokój)

Qu'est-ce que c'est ?
Co to jest ?

C'est un chat. -To jest kot.

C'est un/une...

Qu'est-ce qu'une maison?- Co to jest dom?

https://www.flore-du-web.com/dou-viennent-les-memes/



Poćwiczmy:
Qu'est-ce que c'est ?



Cette chambre est grande !
Ten pokój jest duży !

A co jeśli chcemy wskazać na konkretną osobę bądż przedmiot?
Ten dom, ta sofa, te warzywa?

Na pomoc przybywają tzw. zaimiki przymiotne wskazujące (des
adjectifs démonstratifs). Zobacz poniższą ramkę. 

forma « cet » jest stosowana przed rzeczownikami
rodzaju męskiego zaczynającymi się od samogłoski lub

h niemego, np. cet appartement (to mieszkanie), cet
hôtel (ten hotel). Uwaga! Przed „h przydechowym”
pozostaje forma « ce », np. ce héros (ten bohater).

zaimki wskazujące mogą zostać połączone ze słówkiem
« ci » (oznacza bliskość) oraz « là » (oznacza oddalenie).

Cette maison-ci- ten dom tu ALE cette maison-là- ten dom
tam.

un tapis- dywan
un oeuf- jajko

A teraz wybierz sobie kilka rzeczowników 
i dołącz do nich zaimki przymiotne wskazujące. 

https://www.podcastfrancaisfacile.com/cours/adjectif_demonstratif_fle.html


